
   Marie Dolejší  

Marie Dolejší, rozená Larvová, se narodila 24. srpna 1944 v Dolní Cerekvi, jako nejstarší ze 
tří dětí. Své dětství prožila hlavně v hospodářství, které její rodiče vlastnili. Často se tak 
musela starat o zvířata nebo pomáhat na zahradě nebo na poli. Čas od času taky jezdila s 
koňmi, když její tatínek zrovna nemohl.

V dětství navštěvovala školu v Dolní Cerekvi tak, jako většina dětí v obci. Naši školu ale 
navštěvovala i spousta dětí z okolních vsí, jak jsme se z vyprávění dozvěděly. Děti proto 
často musely chodit v závějích sněhu, a proto občas ani do školy nedorazily. Ve škole měly 
také možnost si zaplatit nějaké dobrovolné aktivity, jako například hru na housle nebo na 
klavír.

Její kamarádky se po základní škole chtěly jít vyučit na prodavačku a Marie Dolejší s nimi. 
Ale jelikož její rodiče nesouhlasili s tím, aby v Dolní Cerekvi vzniklo JZD a nechtěli do něj 
vstoupit, tak jít do učení nemohla. Nakonec ale její rodiče s JZD souhlasili, ale to bylo už 
pozdě. Její mladší sourozenci si proto mohli střední školu vybrat, ale povinně musela být jen 
se zemědělským zaměřením.

Marie Dolejší pracovala v mateřské škole v Jihlavě jako školnice. Práce školnice ji velice 
bavila, ale bylo za ni málo peněz, a tak šla pracovat na policii jako kuchařka. Marie Dolejší 
říká, že si v obou svých zaměstnáních našla spoustu přátel. S nimi se vídala i potom, co 
odešla do důchodu. Marie Dolejší taky zmínila, že se ještě před pár lety vídala se svými 
bývalými spolužáky ze základní školy, ale jelikož jich poslední dobou bývalo už jenom 
málo, tak pravidelné setkávání zrušili a už se nevídají.

Podle vyprávění sametovou revoluci nějak zvláštně neprožívala. Naše pamětnice také říkala, 
že když se z Jihlavy přestěhovali zpátky do Dolní Cerekve, děti velmi často chodily ven a 
pořád byl u nich před domem hluk. Ale v současné době je tam jenom ticho a skoro žádné 
děti ven nechodí, a to říká, že je špatně. Také zmiňuje, že dřív měl každý svého doktora 
skoro za rohem a dnes musí člověk dojíždět skoro přes celou republiku na prohlídku. Ne 
všechno se tedy zlepšilo.

A co by Marie Dolejší ráda vzkázala budoucí mladé generaci? Aby mladí lidé chodili víc 
ven a mysleli na ostatní, i když zrovna pomoc nepotřebují.
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